
14th session of the Expert Mechanism on the Rights of Indigenous Peoples

Intervention of Congrès Mondial Amazigh (CMA) - 12 July 2021

Madam Chair,
Good Afternoon Ladies and Gentlemen - Azul Fellawen/ent Sitma d Aytma

We sincerely congratulate the members of Emrip for choosing the theme of the right to self-
determination for this year. As you indicated in your report, the right of self-determination is
central and conditions all other rights as enshrined in the UN Declaration on the Rights of IPs. I
would like to bring to your attention today some contextual elements regarding the case of the
Amazighs in all the North African countries.

In this vast territory, the majority of Amazigh communities have lost their identity, culture, land,
and their natural resources which have been confiscated by state governments. The exploitation
of Oil,  gas, water, uranium, phosphate, etc, are undertaken without consultation and without
consent of the Amazigh communities that affected our peoples'  lives, and their right to self-
determination.

North African states continue to prevent the participation of the Amazighs in decisions on issues
that  affect  them,  showing  a  violation  of  the  united  nations'  declaration  on  the  rights  of
indigenous  peoples,  as  well  as  the other  international  instruments  on human and people's
rights.

In  Algeria,  the  Algerian  government  oppresses  and  keeps  in  jail  anyone  who  peacefully
opposes its policies. After the amendment of the penal code last June, any defender of the
Amazigh rights, activist of civil society, and supporter of human rights risks being arrested and
prosecuted for terrorism. Currently, dozens of peaceful activists are imprisoned and remanded
in custody accused of terrorism, and risk a heavy prison sentence. In Algeria, the right to self-
determination is demonised and its promoters are criminalised and repressed.

In  Morocco,  young  Amazighs  from  the  Rif  region  in  the  north  of  the  country  have  been
sentenced to 20 years in prison just for peacefully demanding their rights. 

In Libya, the decision to create three electoral regions has impacted the Amazigh communities
which are divided between the three regions. This happened without consulting the Amazigh
people and without taking into account the particularity of our culture, traditions, and territory.

Under the pretexts of state unity and security, Arab-Islamic governments in North Africa forbid
Amazighs to refer to the right to self-determination. Therefore, we call for a collective effort by
EMRIP and other UN bodies to support the right to self-determination of the Amazigh people
and to stop state violence.

We need EMRIP’s support to remove all obstacles to exercise our right to self-determination,
develop our institutions to administer our self-governance in accordance with our culture and
traditions  which  are  invaluable  assets  to  us  and the world.  EMRIP can  play  a  key  role  in
pressing states to fulfil their obligations regarding the rights of indigenous peoples as enshrined
in the UN Declaration on the Rights of Indigenous Peoples. Therefore, it is important for us to
develop a legal framework to adopt a law recognising our people and communities based on
self-identification and protecting our rights, as follows:

- Exercise our right of self-determination, and retain jurisdiction over our territories,
- Protect our right to ownership of our lands that we traditionally occupy and use as sources of
livelihood,
- Develop our political and parliamentary structures, take control of our education system and
cultural structures, and make use of natural resources in our territories to support our projects,
- Manage our own territories to protect our land and have our territorial protection systems,
- Gain the support of EMRIP for dialogue facilitation, capacity-building, and cooperation.



For this purpose, the Congrès Mondial Amazigh (CMA) is at your disposal to provide you with
all explanations and documentation necessary for the examination of these matters.

We  wish  your  intervention  as  soon  as  possible  because  the  Amazighs  are  suffering  and
experiencing dramatic situations.

Thank you for your attention. Tanammirt Inwin
Nasser Abouzakhar

Congrès Mondial Amazigh (CMA)
Web: http://www.congres-mondial-amazigh.org 
Email: congres.mondial.amazigh@wanadoo.fr 

14ème session du Mécanisme d'Experts sur les Droits des Peuples Autochtones

Intervention du Congrès Mondial Amazigh (CMA) - 12 juillet 2021

Madame la Présidente,
Mesdames et Messieurs - Azul Fellawen/ent Sitma d Aytma

Nous félicitons sincèrement les membres d'Emrip d'avoir choisi le thème du droit à 
l'autodétermination pour cette année. Comme vous l'avez indiqué dans votre rapport, le droit à 
l'autodétermination est central et conditionne tous les autres droits tels que consacrés dans la 
Déclaration de l'ONU sur les droits des PA. J'aimerais aujourd'hui porter à votre attention 
quelques éléments contextuels concernant le cas des Amazighs dans tous les pays d'Afrique 
du Nord.

Dans ce vaste territoire, la majorité des communautés amazighes ont perdu leur identité, leur 
culture, leurs terres et leurs ressources naturelles qui ont été confisquées par les 
gouvernements des Etats. L'exploitation du pétrole, du gaz, de l'eau, de l'uranium, du 
phosphate, etc., est entreprise sans consultation et sans le consentement des communautés 
amazighes, ce qui a affecté la vie de nos peuples et leur droit à l'autodétermination.

Les États d'Afrique du Nord continuent d'empêcher la participation des Amazighs aux décisions 
sur les questions qui les concernent, ce qui constitue une violation de la déclaration des Nations
Unies sur les droits des peuples autochtones, ainsi que des autres instruments internationaux 
relatifs aux droits de l'homme et des peuples.

En Algérie, le gouvernement opprime et maintient en prison toute personne qui s'oppose 
pacifiquement à ses politiques. Après l'amendement du code pénal en juin dernier, tout 
défenseur des droits des Amazighs, activiste de la société civile, et partisan des droits de 
l'homme risque d'être arrêté et poursuivi pour terrorisme. Actuellement, des dizaines de 
militants pacifiques sont placés en détention provisoire, accusés de terrorisme, et risquent une 
lourde peine de prison. En Algérie, le droit à l'autodétermination est diabolisé et ses promoteurs
sont criminalisés et réprimés.

Au Maroc, de jeunes Amazighs de la région du Rif, dans le nord du pays, ont été condamnés à 
20 ans de prison pour avoir revendiqué pacifiquement leurs droits. 

En Libye, la décision de créer trois régions électorales a eu un impact sur les communautés 
amazighes qui sont divisées entre les trois régions. Cette décision a été prise sans consulter le 
peuple amazigh et sans tenir compte de la particularité de notre culture, de nos traditions et de 
notre territoire.

Sous les prétextes de l'unité et de la sécurité l'Etat, les gouvernements arabo-islamiques 
d'Afrique du Nord interdisent aux Amazighs de se référer au droit à l'autodétermination. Par 

http://www.congres-mondial-amazigh.org/
mailto:congres.mondial.amazigh@wanadoo.fr


conséquent, nous appelons à un effort collectif de l'EMRIP et des autres organes de l'ONU pour
soutenir le droit à l'autodétermination du peuple amazigh et pour arrêter la violence d'Etat.

Nous avons besoin du soutien de l'EMRIP pour lever tous les obstacles à l'exercice de notre 
droit à l'autodétermination, développer nos institutions pour nous auto-gouverner en accord 
avec notre culture et nos traditions qui sont des atouts inestimables pour nous et pour le 
monde. L'EMRIP peut jouer un rôle clé en faisant pression sur les États pour qu'ils remplissent 
leurs obligations concernant les droits des peuples autochtones tels qu'ils sont inscrits dans la 
Déclaration des Nations unies sur les droits des peuples autochtones. Il est important pour nous
de développer un cadre juridique afin d'adopter une législation reconnaissant notre peuple et 
nos communautés sur la base de l'auto-identification et protégeant nos droits, comme suit :

- Exercer notre droit à l'autodétermination, et conserver la juridiction sur nos territoires,
- Protéger notre droit à la propriété de nos terres que nous occupons et utilisons 
traditionnellement comme sources de subsistance,
- Développer nos structures politiques et parlementaires, prendre le contrôle de notre système 
éducatif et de nos structures culturelles, et utiliser les ressources naturelles de nos territoires 
pour soutenir nos projets,
- Gérer nos propres territoires pour protéger nos terres et disposer de nos systèmes de 
protection territoriale,
- Obtenir le soutien de l'EMRIP pour la facilitation du dialogue, le renforcement des capacités et 
la coopération.

A cet effet, le Congrès Mondial Amazigh (CMA) se tient à votre disposition pour vous fournir 
toutes les explications et la documentation nécessaires à l'examen de ces questions.

Nous souhaitons votre intervention dans les plus brefs délais car les Amazighs souffrent et 
vivent des situations dramatiques.

Nous vous remercions de votre attention. Tanammirt Inwin
Nasser Abouzakhar


